

Christian Relationships by Rev. Dr. Prof. David Jenkins,

March 9th, 2025 for the Youth Worship of Chinese Congregation in Alppila Church

1. Introduction

We live in an age in which people feel very free to take up all sorts of relationships to others. Nowadays even grade school children are calling each other “boyfriend” and “girlfriend”. Certainly lukio students have noticed the boys and girls are more and more interesting in themselves rather than just as schoolmates or playmates in the neighborhood. That is a natural development and is supposed to lead to romance and marriage. But nowadays people very often just seek ways of relating that lead neither to romance or to marriage.

Indeed, many young people report that they are lonely and unhappy even though they have relationships. Obviously they are not getting from their friendships anything that satisfies their need for close friends, people one can talk with. The main mistake that young people are making is to mistake sex for love or even friendship. The whole of western culture vibrates with the constant message that sex is the main point of any contact between two people. If you aren’t having sex in one form or another, you are not really “linked” with a person.

Indeed, many of the youth are seeking to go beyond the past norms of male-female relationships to demand recognition for homosexual relationships and complicated sex changes with strange and never before encountered notions of love and romance. Sexually transmitted diseases are prevalent everywhere and “multiculturalist” and “woke” pressures push for the acceptance of new kinds of relationships, including marriage of 3 or even more people together.

What is clear is that the emphasis on swiftly forming sexual relationships among the youth today and the belief that anything goes and should be publicly acceptable is not a Christian understanding of sex and relationships. Today I want to explore who we are as Christians and what sort of relationships God has ordained for us.

2. Male and Female

Gen. 2:18, 21-24.

In scripture we find that at the creation of the world God created the man Adam and his helpmeet the female Eve. Mankind (scripture says Eve is created to be “like the man”). God created man and woman, and He created them already in relationship to each other. They belong together, Adam the gardener and Eve his helpmate, both living in and taking care of the Garden of Eden. They were bonded together, of one flesh. And they, though two, were meant by God to be one in the relationship of their togetherness.

Nowadays people call this relationship “binary”, a relationship of two people, one male, the other female. Sex does not seem to be a part of the time in the Garden of Eden. The bond of male and female was based on the oneness of their flesh, the way everything in Adam and in Eve craved the companionship and life together with each other. They were of one flesh, together in soul, mind, and heart. This way of being together is called a “bond” in Gen. 2:24, and this bond is based on their likeness in the flesh. This bond is possible, therefore, without sex, as Adam and Eve enjoyed it in the Garden. And it is the purpose of marriage and sex outside the garden, which is where we live now. As Gen. 2:24 says, “For this purpose (the bond) does a man leave his parents and bond with his wife (in marriage)”. In marriage through the flesh they achieve that bond that Adam and Eve had already in the flesh.

3. Love

Love is a way of speaking about this bond that a man and a woman feel. There are, of course, many kinds of love. There is the love of mother for son or daughter; the love of brothers, sisters, close relatives like grandparents, uncles, aunts; and there is the love we feel for friends. But the love bond between a man and a woman who are not related by natural, but lesser, bonds is a very special one. We cannot achieve the bond of unity in any other way than through a total and complete bonding. In order to see what I mean by “total” and “complete” we can look at how we are supposed to love God.

How are we to love God? The scripture gives us a guide, and we find it not only in the Old Testament but also on the lips of Jesus himself. Deut. 6:4-5 tells us to love God with all our soul, heart, and mind. Jesus adds something to that in the Gospel of Mark (Mk. 12:28-30). He says we must love God with all our heart, mind, soul, and strength. Here in these passages can we find the clue about how to love.

First, let us notice that both the O.T. and Jesus refer to the most important things about a person, the things that make a person up: the heart, the mind, the soul. These are the dimensions, the realities, of a person that enables him to love. And you will notice that the body is not mentioned here.

Let us first order these three parts of the person. They have a certain order, and they are connected in special ways to each other. First is the soul. The soul is the very energy of life in the person. We live because we are, as living beings, connected to the created principle of life itself. And that source of life, of course, is God. When Adam and Eve sinned, they were cut off from that principle. That is why death entered the world. The soul was reduced to absorbing life from the created living earth; but eventually the person died as the soul could not bring the wholeness of God's life to the person. The soul is our openness to God, our way of receiving God and God's life. Thus, because Jesus died in our place, we have been reborn through faith in him and are children of God with souls that can receive the life of God, eternal life. When this mortal body is transformed into the glorified body at the coming of Christ, the soul, open to the life Christ gives, will mediate eternal life to our glorified bodies. So the soul is the principle of life within us and thus governs everything else in us.

The second part is mind. The mind is formed by our experiences in life. Experience is also analyzed, reflected on, and understood (or misunderstood). If our souls are not open in faith to God, making God our first value in life, the experiences of life come to us by choices that do not take God into account. We choose things that disorder our lives, bring darkness to the mind, cause disharmony in many things of our lives.

If our mind is disordered, the heart, the seat of our psychological and emotional life is also disordered. Our feelings are hurtful and hard to manage. Emotional illness can do great harm to our lives. And, finally, the body itself is deeply affected by the way it is managed by soul, mind, and heart. Jesus adds "strength" to the list of how we are to love God. We are to love God with all our strength. Loving God is not easy. It requires a deep commitment of soul, strong focus of mind, and the passion of the heart. We do not just let ourselves go, easily gliding from one experience to another, one thought to another, one feeling to another, being at the mercy of their power over us. We exercise our inner strength to affirm our faith, our deepest relation to God, consider what that faith means in all that we think, and let God be there to properly order our feelings and not fall into malice, fear, jealousy, hatred, rage, possessiveness, despair, and all those painful emotions that have no right in the heart of faith. Much physical illness can be healed by the soul's spiritual link to the Lord.

We can see, then, that what God commands of us is not only something that we can do but that doing it is the way of life itself. Loving God with all our soul, mind, heart, and strength is the basis of all good life and, through faith in Christ, is how we receive eternal life.

4. Loving others

God has created us, humankind, to be the way we are. And He has made us to share in His love, to become His children, forever blessed by His Presence. Remember John 3:16: “For God so loved the world that he sent his only son that whoever should believe in him would have eternal life.” Loving God is essential to human life. God Himself is love, so, as we become more like Him through Love, we become ever more loving. We do not love others in a different way from which we love God. We love others just as we love God. The love of God fills us and transforms us into a force of love in the world so that we are empowered to love our neighbor as we love ourselves (as loved by God).

All of this means that we love others according to the direction of the soul that is given to God. To put this on the level of a young person who meets someone to whom he or she is attracted, the first question to raise is whether this person can be included and will enhance what God has called you to be as you love Him with all your soul, mind, heart, and strength. The person you love must be part of the way you love God.

The person you love must be part of the way you want to experience life in God and understand the world around you. Giving yourself to someone who does not believe in and love God will draw you away from the strength of your soul’s commitment of faith and suck you into the turbulence and unhappy thoughts of the one you are trying to love. Loving someone does not mean that you should fall into their wrong thinking but that your right thinking should be a corrective force in their lives. In that case, however, it is likely that you will be more like friends than bonded in love. The person you love must share your passion for the things of life you are passionate about. Their lives must be emotionally well-ordered. Of course, all relationships have some differences of faith, of understanding, and of what emotional response to things. But the quality of your bond will depend on how closely you share the life of soul, mind, and heart and how strongly you maintain that bond.

That brings us to the body. We are incarnate human beings. The body mediates everything we experience in this world. The body is connected to our faith in God, our way of understanding things, our feelings. So it is no surprise that the body responds to the way we love others. If we encounter

someone we have a lot of trouble loving, our stomach can ache, our head can throb, we can feel as if we can hardly breathe, and our heart can ache. But when we encounter someone we love, someone with whom we share much of the right order of life, we can suddenly feel much better. Joy, happiness, gladness, love—all of these are healing emotions. The body is an excellent sensor and can tell you a lot if you pay attention to it. It is a first line of defense against getting into the wrong kinds of relationships.

Does the other person make you feel you were someone else, someone taller, stronger, more handsome or beautiful, smarter, richer, able to offer things you don't have? Do you feel like less of a person when you are around someone you are trying to love? Do you feel you have to earn their acceptance? Earn their love? Do you feel you have to prove yourself worthy? Or do you think that someone who likes you should prove themselves worthy? Do you feel superior as a person (we all differ in our talents), angry and annoyed when the person is around too much, a feeling of illness when you think of spending a life with the person? All of these negative thoughts and emotions warn us that soul, mind, and heart cannot be enhanced in commitment to God and to an ordered and good life by attempting a bond with that person.

If your life is enhanced and better ordered with the person you want as your partner and the other's life is similarly affected, then the bond is made possible. That is when the total bond can be affected: soul, mind, heart, body, all in full strength. Now sex comes into the picture.

5. The Types of Love

I have laid out in this sermon the context in which sex is possible for the Christian. I have shown that the way God has ordained us to love, indeed commanded us to love in regard to Him, and have shown how we love others. Sexual love is a bodily expression of love that finds its context in the right order of how we share our lives before God in a love that strengthens soul, mind, and heart. The body itself is influenced for the better in such love and becomes rightly part of the expression of that rightly ordered love that God has ordained.

The scriptures speak of three types of love: Agape love, eros, and phileo. These Greek words mean “loving as an act of grace, not demanding anything back”, “loving with passion”, and “brotherly love and friendship”. All three types of love are involved in the human bond of love. At the heart of our love for someone is a faith that speaks of truly knowing and understanding the person and a commitment to be open in love to that person no matter how they think, feel, or act at times. But it

also includes sharing the passions of life and for each other. And underlying everything is a sense of friendship, never wanting harm to the other. Sexuality is simply a part of the sharing of love in all three types of love. Thus Paul in our reading of the Corinthian letter today says that we are as Christians joined to the Lord and that our bodies belong to him. Thus, we must avoid sexual immorality, for our joining together improperly is contrary to the way in which we, unified in love, belong to Christ. Here again we see that the way in which we love God is the way in which we love our partner; and the way we love our partner in life is the way we belong to Christ and honor Christ with our bodies.

One can see from what I have said the sexual license of our present culture, made graphic in nearly every television show and in the cinema as well as generally around us all the time is what the scripture means by sexual immorality. Engaging in it commits you to a life that draws you more and more away from God. Many people now hate Christians, the church, God Himself, because they can't enter a life of faith and keep on living life as they want, especially the sexual freedom they enjoy when they stay out of the church. They often pride themselves on being "up to date" in their thinking and declare that they won't be hypocrites by posing as Christians and still living sexually immoral lifestyle. So they walk away from God, thinking themselves better than Christians, many of whom struggle with sexual immorality themselves. Just remember that struggling with it as a Christian is what God wants. None of us is perfect and we all struggle with sin of all sorts. But that shouldn't draw us away from going on loving God as best we can and trying to overcome sin with God's help.

Questions for reflection

1. How does love order our lives rightly?
2. What is wrong with sexual immorality?

PPT Christian Relationships by Rev. Dr. Prof. David Jenkins

- 1. Introduction**
2. Male and Female
3. Love
4. Loving Others
5. The Types of Love

基督徒的关系

大卫·杰更斯 (Rev. Dr. Prof. David Jenkins) 博士讲道

2025 年 3 月 9 日，阿勒比拉教堂华人青年礼拜

1. 引言

我们生活在一个人们非常自由地与他人建立各种关系的时代。如今，甚至小学的孩子也称彼此为“男朋友”和“女朋友”。显然，高中学生已经注意到，男孩和女孩越来越对彼此感兴趣，而不仅仅是作为同学或邻里的玩伴。这是自然的发展，应该引导向浪漫和婚姻。但如今，人们往往寻求那些既不指向浪漫，也不指向婚姻的关系。事实上，许多年轻人报告说，尽管他们有关系，但仍感到孤独和不快乐。显然，他们从友谊中并没有获得能够满足他们对亲密朋友的需求，即能够与之交谈的人。年轻人犯的主要错误是将性误认为爱，甚至是友谊。整个西方文化都在传递一个不断的信息：性是人与人之间所有接触的重点。如果你没有以某种形式发生性关系，你就不算是“与某人有联系”。

事实上，许多年轻人正在寻求超越过去的男女关系规范，要求同性恋关系和复杂的性别转换得到承认，提出了以前从未遇到过的爱情和浪漫观念。性传播疾病在各地蔓延，“多元文化主义”和“觉醒”的压力推动人们接受新的关系形式，包括三人甚至更多人之间的婚姻。

显然，今天年轻人中快速形成性关系的强调，以及认为一切都应该公开接受的观点，并不是基督教对性和关系的理解。今天，我想探讨作为基督徒的我们是谁，以及上帝为我们预定了什么样的关系。

2. 男女关系

创世记 2:18, 21-24

在圣经中，我们发现上帝在创造世界时，创造了男人亚当和他的助手女人夏娃。人类（圣经说夏娃是为了“像男人一样”被创造的）是由上帝创造的，且他们彼此已经在关系中。上帝创造了男和女，并且创造了他们已经相互联系的状态。他们是天生相伴的，亚

当是园丁，夏娃是他的助手，两人共同生活并照料伊甸园。他们彼此相连，是一体的。尽管他们是两个人，但上帝创造他们时就是希望他们在关系中合为一体。如今人们称这种关系为“二元关系”，即一个男，一个女的关系。性似乎不是伊甸园时期的重点。男女之间的关系是基于他们肉体上的合一，这使得亚当和夏娃渴望彼此相伴，共同生活在一起。他们是肉体上的一体，在灵魂、思想和心灵上都在一起。这种相互依存的关系在《创世记》2:24 中被称为“联合”，这种联合基于他们肉体上的相似性。因此，这种联合是没有性行为的，在伊甸园中，亚当和夏娃也享受着这种无性关系的联合。婚姻和婚姻外的性行为的目的是实现这一联合，正如《创世记》2:24 所说：“因此，人要离开父母，与妻子联合，二人成为一体（在婚姻中）。”通过肉体的结合，他们实现了亚当和夏娃在伊甸园中就已经享有的联合。

3. 爱

爱是描述男人和女人之间这种联合的方式。当然，爱有许多种。有母亲对儿女的爱；兄弟姐妹、亲戚如祖父母、叔叔阿姨之间的爱；还有我们对朋友的爱。但男人和女人之间的爱，尤其是那些非血缘关系的特殊爱情，是非常独特的。我们无法通过其他方式实现这种联合，除非通过完全的、彻底的联合。为了理解“完全”和“彻底”这两个概念，我们可以看看我们该如何去爱上帝。

我们如何去爱上帝呢？圣经为我们提供了指导，我们不仅可以在旧约中找到，也可以从耶稣的口中听到。《申命记》6:4-5 告诉我们要全心、全意、全力地爱上帝。耶稣在《马可福音》12:28-30 中进一步补充道，我们必须用全心、全意、全灵和全力去爱上帝。在这些经文中，我们找到了如何去爱的线索。

首先，我们注意到，无论是旧约还是耶稣，都提到一个人最重要的部分，那些构成一个人的东西：心、思维和灵魂。这些是一个人能够去爱的维度和现实。而你会注意到这里并没有提到身体。

让我们首先理顺这三部分。它们是有一定顺序的，并且彼此之间有着特殊的联系。

首先是灵魂。灵魂是一个人生命的能量。我们之所以活着，是因为作为有生命的存在，我们与创造生命的源泉联系在一起。而这个生命的源泉，当然就是上帝。当亚当和夏娃犯罪时，他们与生命的源泉隔绝了，这就是死亡进入世界的原因。灵魂被削弱了，只能

从创造的生物世界吸取生命，但最终，随着灵魂无法将上帝的生命带给人，死亡就来了。灵魂是我们向上帝敞开的方式，是我们接纳上帝和上帝生命的途径。因此，因为耶稣代替我们死去，我们通过信仰在他里面重新诞生，成为了上帝的儿女，我们的灵魂能够接收上帝的生命，得到永生。当这个凡人的身体在基督降临时被转化为荣耀的身体时，灵魂将为我们的荣耀身体传递永生。所以，灵魂是我们生命的源泉，统领我们的一切。

第二部分是思想。思想是通过我们生活中的经历形成的。经历也被分析、反思、理解（或误解）。如果我们的灵魂在信仰上没有向上帝敞开，使上帝成为我们生命中的第一价值，生活中的经历就会从那些没有考虑上帝的选择中来到我们面前。我们会选择那些让我们的生活失序、让思想陷入黑暗、让许多方面的生活不和谐的事物。如果我们的思想不清晰，心灵（我们的心理和情感的中心）也会变得混乱。我们的情感受伤且难以管理。情感上的疾病对我们的生活造成巨大伤害。

最后，身体本身也会受到灵魂、思想和心灵管理方式的深远影响。耶稣在爱的方式中增加了“力量”这一点。我们要用全力去爱上帝。爱上帝不是容易的事。它需要灵魂的深刻承诺，思想的专注，以及心灵的激情。我们不能任由自己随波逐流，轻松地从一个经历滑向另一个，从一个思想跳到另一个，从一个感情走到另一个，任由它们掌控我们。我们要运用内心的力量来坚定我们的信仰，思考这份信仰在所有思想中的意义，让上帝正确地安排我们的情感，而不是让恶意、恐惧、嫉妒、仇恨、愤怒、占有欲、绝望等这些在信仰心灵里不应存在的情感来掌控我们。许多身体上的疾病可以通过灵魂与主的灵性联系得到治愈。

由此可见，上帝对我们的要求不仅是我们能做到的，而且做到它就是生命本身的方式。用全心、全意、全力去爱上帝是所有美好生命的基础，而通过信仰基督，我们得到了永生。

4. 爱他人

上帝创造了我们——人类——使我们成为现在的样子。他让我们分享他的爱，成为他的儿女，永远在他的同在中蒙福。记住《约翰福音》3:16：“上帝爱世人，甚至将他的独生子赐给他们，叫一切信他的，不至灭亡，反得永生。”爱上帝对人类生命至关重要。上帝就是爱，所以我们通过爱变得更像他，我们变得愈发充满爱。我们爱别人，不是用与

爱上帝的不同方式，而是用与爱上帝一样的方式去爱别人。上帝的爱充满了我们，并将我们转变为世界中的爱之力量，这样我们就能像爱自己一样去爱邻舍（作为被上帝所爱的）。

所有这一切意味着，我们要按照灵魂的方向去爱他人，这灵魂是献给上帝的。将这一点放在年轻人的层面上，如果他们遇到一个自己心动的人，第一个问题就是，是否这个人可以融入，并且会增强你作为一个以全心全意去爱上帝的人的使命。你所爱的那个人必须是你如何爱上帝的部分。

所有这一切意味着我们根据赐给我们的灵魂来爱他人。对于一个年轻人来说，如果他遇到自己感兴趣的人，第一个问题是：这个人是否能够融入并增强你按照全心、全意、全力爱神的方式，帮助你成为上帝呼召你成为的人。你所爱的人必须是你爱神的方式的一部分。

你所爱的人必须是你想在神里面经历生活和理解周围世界的方式的一部分。将自己交给一个不信神、不爱神的人，将使你远离灵魂对信仰的承诺，拖你进入你所尝试去爱的人的混乱和不快乐的思想当中。爱一个人并不意味着你应该陷入他们错误的思想中，而是你正确的思维应该在他们的生活中起到纠正的作用。然而，在这种情况下，你们更可能像朋友一样，而不是在爱中紧密结合。你所爱的人必须与你对生活的激情相同。你们的生活必须情感上有序。当然，所有关系在信仰、理解和对事情的情感反应上都会有一些差异。但你们的关系质量将取决于你们在灵魂、心智和情感上的共同生活和你们维持这种关系的强度。

这引出了身体。我们是有形的人。身体传达我们在这个世界上所有的经历。身体与我们对神的信仰、我们理解事物的方式和我们的情感息息相关。因此，身体会根据我们如何爱他人做出反应。如果我们遇到一个我们很难去爱的人，我们的胃可能会痛，头会剧烈地疼，感觉几乎不能呼吸，心也会疼。但是，当我们遇到我们所爱的人，和我们分享生活正确秩序的人时，我们可能会突然感到好多了。喜悦、幸福、快乐、爱——所有这些都是治愈情感。身体是一个很好的感应器，如果你留心它，它会告诉你很多东西。它是防止陷入错误关系的第一道防线。

对方是否让你感觉自己是另一个人，变得更高、更强、更帅、更美、更聪明、更富有、能提供你没有的东西？当你和你试图去爱的人在一起时，是否感觉自己不再是自己？是否感觉你必须赢得他们的接受？赢得他们的爱？你是否觉得自己必须证明自己是值得的？还是你认为，喜欢你的人应该证明自己是值得的？当那个人在你身边待得太久时，是否感到愤怒和恼火，或者当你想到要和这个人共度一生时，是否感到一种病态的感觉？所有这些负面的思想和情感警告我们，灵魂、心智和情感不能通过与那个人建立关系来增强对神的承诺以及对有序和美好生活的承诺。

如果你在你想要作为伴侣的人身上找到了生命的提升和更好的秩序，并且对方的生命也受到了类似的影响，那么关系是可能建立的。那时，完整的关系就能形成：灵魂、心智、情感、身体，所有的力量都得到了充分的体现。现在，性就进入了画面。

5. 爱的种类

我在这篇讲道中展示了基督徒性关系的背景。我已经说明了上帝命令我们如何去爱，尤其是对待上帝的方式，并且展示了我们如何去爱他人。性爱的身体表达在于正确的秩序中，体现了我们如何在神面前分享生命，这种爱能够加强我们的灵魂、心智和情感。身体本身在这种爱中得到改善，并成为上帝所命定的、正确秩序下爱的表达的一部分。

圣经提到三种爱：agape（爱加蓓）、eros（厄洛斯）和 phileo（费利欧）。这些希腊词意味着“作为恩典的爱，不要求回报”、“带着激情的爱”和“兄弟般的爱与友谊”。这三种爱都涉及到人与人之间的爱。我们爱某人的核心是信仰，这种信仰体现了真正认识和理解对方的心意，以及承诺在爱中保持开放的态度，无论对方的思想、情感或行为如何。但它也包括分享生命和彼此的激情。而且所有这一切背后都包含着一种友谊的感觉，永远不想对方遭受伤害。性只是所有这三种爱的共享中的一部分。因此，保罗在今天我们所读的《哥林多前书》中说，我们作为基督徒与主联合，我们的身体属于他。因此，我们必须避免性的不道德行为，因为不正当的结合违背了我们作为爱与主联合的方式。在这里，我们再次看到，我们如何爱神，就如何爱我们的伴侣；而我们如何爱生活中的伴侣，就如何属于基督，并用我们的身体尊敬基督。

从我所说的可以看出，我们当今文化中的性自由，几乎在每一个电视节目、电影里，以及我们周围的环境中，都展现了圣经所说的性不道德行为。参与其中会让你越来越远

离神。现在，许多人恨基督徒、教会、甚至上帝，因为他们无法进入信仰的生活，同时却继续过他们想要的生活，特别是他们享受的性自由，尤其是当他们远离教会时。他们常常为自己“与时俱进”的思维感到骄傲，并宣称他们不会伪装成基督徒，还生活在性不道德的方式中。因此，他们远离神，认为自己比基督徒更好，而许多基督徒也在与性不道德斗争。只要记住，作为基督徒与其斗争正是神所希望的。我们没有人是完美的，我们都在与各种罪恶作斗争。但这不应让我们远离继续尽最大努力爱神，并尝试在神的帮助下战胜罪恶。

反思问题：

1. 爱如何使我们的生活秩序井然？
2. 性不道德有什么问题？

课件 PPT

基督徒关系讲道 — 大卫·杰更斯牧师

1. 介绍
2. 男性与女性
3. 爱
4. 爱他人
5. 爱的种类

Kristilliset suhteet

Pastori Dr. Prof. David Jenkins

9. maaliskuuta 2025, Kiinalaisen seurakunnan nuorten jumalanpalvelus, Alppilan kirkossa

1. Johdanto

Elämme aikakaudella, jossa ihmiset tuntevat itsensä hyvin vapaiksi solmimaan kaikenlaisia suhteita muihin. Nykyään jopa alakoululaiset kutsuvat toisiaan "poikaystäväksi" ja "tyttöystäväksi". Lukion opiskelijat ovat varmasti huomanneet, että pojat ja tytöt kiinnostavat toisiaan yhä enemmän, ei vain koulukavereina tai naapuruston leikkikavereina. Tämä on luonnollinen kehitys ja sen oletetaan johtavan romantiikkaan ja avioliittoon. Mutta nykyään ihmiset usein etsivät suhteita, jotka eivät johda romantiikkaan eivätkä avioliittoon. Monet nuoret raportoivat olevansa yksinäisiä ja onnettomia, vaikka heillä olisi suhteita. Ilmiselvästi heidän ystävyyssuhteensa eivät täytä heidän tarvettaan läheisistä ystäväistä, ihmisistä, joiden kanssa voi keskustella. Nuorten tekemä suurin virhe on se, että he sekoittavat seksin rakkauteen tai jopa ystävyyteen. Koko lännen kulttuuri värähtelee jatkuvalla viestillä, että seksi on ainoa tärkeä asia minkä tahansa kahden ihmisen välisessä yhteydessä. Jos ette harrasta seksiä jollain tavalla, ette ole oikeasti "yhteydessä" toiseen henkilöön.

Monet nuoret etsivätkin tapoja ylittää aiemmat mies-nais-suhteiden normit ja vaativat tunnustusta homoseksuaalisille suhteille sekä monimutkaisille sukupuolenvaihdoksille, joiden yhteydessä on esillä outoja ja ennenkokemattomia rakkauden ja romantiikan käsitteitä. Sukupuoliteitse tarttuvat sairaudet ovat yleisiä kaikkialla, ja "monikulttuuriset" ja "woke"-paineet ajavat uusien suhteiden muotojen, kuten kolmen tai jopa useamman henkilön avioliittojen hyväksymistä.

On selvää, että nuorten nykyinen seksuaalisuhteiden muodostamisen korostaminen ja uskomus siihen, että kaikki on sallittua ja julkisesti hyväksyttävää, ei ole kristillinen ymmärrys seksistä ja suhteista. Tänään haluan tutkia, keitä me kristittyinä olemme ja millaisia suhteita Jumala on meille määrännyt.

2. Mies ja nainen

1. Moos. 2:18, 21-24

Raamatussa sanotaan, että Jumala loi maailman alussa miehen, Aatamin, ja hänen apuaan tarvitsevan naisen, Eevan. Ihmiskunta (Raamatussa sanotaan, että Eeva luotiin olemaan "kuten mies") luotiin suhteeseen toistensa kanssa. Jumala loi miehen ja naisen, ja hän loi heidät jo suhteessa toisiinsa. He kuuluvat yhteen, Aadam puutarhurina ja Eeva hänen apunaan, molemmat elävät ja huolehtivat Edenin puutarhasta. He olivat liitossa toistensa kanssa, yhdellä lihalla. Ja vaikka he olivat kaksi, Jumala tarkoitti, että heistä tulisi yksi suhteessa toisiinsa.

Nykyään ihmiset kutsuvat tätä suhdetta "binaariseksi", kahden ihmisen, toisen miehen ja toisen naisen suhteeksi. Seksin ei näyttäisi olevan osaa Edenin puutarhan aikaa. Miehen ja naisen liitto perustui heidän lihalliseen yhtenäisyyteensä, siihen, että Aatamin ja Eevan sisimmässä oli kaipaus elää yhdessä. He olivat yhtä lihaa, yhtä sielua, mieltä ja sydäntä. Tämä yhdessäolo on liitto 1. Moos. 2:24:n mukaan, ja tämä liitto perustuu heidän lihalliseen samankaltaisuuteensa. Tällainen liitto on siis mahdollinen ilman seksiä, aivan kuten Aadam ja Eeva nauttivat siitä Edenin puutarhassa. Avioliiton ja seksin tarkoitus on, että ulkopuolella puutarhan, joka on nykyisin meidän elämämme paikka, he saavuttavat sen liiton, joka Aadamilla ja Eevalla oli jo lihassa.

1. Moos. 2:24 sanoo: "Tästä syystä mies jättää isänsä ja äitinsä ja liittyy vaimoonsa (avioliitossa)."

Avioliitossa heidän liittonsa täyttyy lihassa, aivan kuten Aadamilla ja Eevalla oli jo liha.

3. Rakkaus

Rakkaus on tapa puhua tästä liitosta, jonka mies ja nainen kokevat. Tietysti on monenlaisia rakkauden muotoja. On äidin rakkaus poikaansa tai tyttärtään kohtaan; sisarusten, läheisten sukulaisten kuten isovanhempien, setien, tätiensä rakkaus; ja on myös se rakkaus, jota tunnemme ystäviämme kohtaan. Mutta rakkauden liitto miehen ja naisen välillä, jotka eivät ole luonnollisesti sukulaisia, on hyvin erityinen. Me emme voi saavuttaa liiton yhtenäisyyttä millään muulla tavalla kuin täydellisellä ja kokonaisvaltaisella liitolla.

Jotta ymmärrämme, mitä tarkoitan "täydellisellä" ja "kokonaisvaltaisella", voimme tarkastella sitä, miten meidän tulisi rakastaa Jumalaa.

Miten meidän tulisi rakastaa Jumalaa? Raamattu antaa meille ohjeen, ja löydämme sen ei vain Vanhan Testamentin, vaan myös Jeesuksen omilta huuilta. 5. Moos. 6:4-5 kehottaa meitä rakastamaan Jumalaa koko sielullamme, sydämellämme ja mielellämme. Jeesus lisää tähän jotain evankeliumissa, Markuksen kirjassa (*Mark. 12:28-30*). Hän sanoo, että meidän tulee rakastaa

Jumalaa kaikella sydämellämme, mielessämme, sielullamme ja voimallamme. Nämä jakeet tarjoavat meille vihjeen siitä, miten rakastamme.

Huomataan, että sekä Vanha Testamentti että Jeesus viittaavat ihmisen tärkeimpiin osiin, jotka tekevät meistä ihmisen: sydämeen, mieleen ja sieluun. Nämä ovat ne ulottuvuudet, ne todellisuudet, jotka mahdollistavat rakastamisen. Ja huomaamme, että ruumista ei mainita täällä.

Tarkastellaanpa näitä kolmea osaa järjestyksessä. Ne ovat yhteydessä toisiinsa erityisellä tavalla. Ensinnäkin on sielu. Sielu on elämän voima ihmisessä. Elämme, koska olemme, elävän olentona, yhteydessä itse elämän luomisperiaatteeseen. Tämä elämän lähde on tietenkin Jumala. Kun Aadam ja Eeva lankesivat, heidät erotettiin tästä periaatteesta. Siksi kuolema tuli maailmaan. Sielu alistettiin ottamaan elämää vastaan luodulta maaperältä; mutta lopulta ihminen kuoli, koska sielu ei voinut tuoda Jumalan elämän täyteyttä ihmiseen. Sielu on avoimuutemme Jumalalle, tapa vastaanottaa Jumala ja Hänen elämänsä. Näin ollen, koska Jeesus kuoli meidän puolestamme, me olemme uudesti syntyneet uskon kautta häneen ja olemme Jumalan lapsia, joilla on sielut, jotka voivat vastaanottaa Jumalan elämää, ikuisen elämän. Kun tämä kuolevainen ruumis muuttuu kirkastuneeksi ruumiiksi Kristuksen paluussa, sielu, joka on avoin Kristuksen antamalle elämälle, välittää ikuisen elämän kirkastuneille ruumiillemme. Joten sielu on elämän periaate meissä ja hallitsee kaikkea muuta meissä. Toinen osa on mieli. Mieli muodostuu elämänkokemuksistamme. Kokemuksia analysoidaan, pohditaan ja ymmärretään (tai väärin ymmärretään). Jos sielumme ei ole avoin uskossa Jumalalle, tehden Jumalasta elämämme ensimmäisen arvon, elämän kokemukset tulevat meille valinnoista, jotka eivät ota Jumalaa huomioon. Valitsemme asioita, jotka häiritsevät elämäämme, tuovat pimeyttä mieleen ja aiheuttavat epäjärjestyä monilla elämämme alueilla.

Jos mielemme on epäjärjestyksessä, sydän, psykologisten ja tunne-elämän keskus, on myös epäjärjestyksessä. Tunteemme ovat loukkaavia ja vaikeasti hallittavissa. Emotionaalinen sairaus voi tehdä suurta vahinkoa elämällemme. Ja lopuksi, ruumis itse on syvästi vaikuttanut siihen, miten sitä hallitaan sielun, mielen ja sydämen toimesta. Jeesus lisää "voiman" tähän rakkauden luetteloon. Meidän tulee rakastaa Jumalaa kaikella voimallamme. Jumalan rakastaminen ei ole helppoa. Se vaatii syvää sitoutumista sielulta, voimakasta keskittymistä mieleltä ja sydämen intohimoa. Me emme vain päästä itseämme menemään, liukuen helposti kokemuksesta toiseen, ajatuksesta toiseen, tunteesta toiseen, ollen heidän voimansa armoilla. Me harjoitamme sisäistä voimaamme vahvistaaksemme uskossamme, suhteessamme Jumalaan, pohdimme, mitä tämä usko merkitsee kaikessa, mitä ajattelemme, ja annamme Jumalan olla siinä oikeassa järjestyksessä, että tunteemme eivät mene pahaan, pelkoon, kateuteen, vihaan, raivoon, omistushaluun, epätoivoon ja muihin tunteisiin, jotka

eivät kuulu uskon sydämeen. Monet fyysiset sairaudet voivat parantua sielun hengellisellä yhteydellä Herraan.

Näemme siis, että Jumalan käsky meille ei ole vain jotain, jonka voimme tehdä, vaan että tekeminen on itse elämän tie. Jumalaa rakastamalla koko sielullamme, mielellämme, sydämellämme ja voimallamme on kaiken hyvän elämän perusta, ja Kristuksessa olevan uskon kautta se on myös tapa, jolla saamme ikuisen elämän.

4. Rakastaminen toisia

Jumala on luonut meidät, ihmiset, sellaisiksi kuin olemme. Ja Hän on tehnyt meidät jakamaan Hänen rakkautensa, tulemaan Hänen lapsikseen, ikuisesti Hänen läsnäolonsa siunauksiksi. Muistetaan Joh. 3:16: "Sillä niin on Jumala maailmaa rakastanut, että Hän antoi ainoan Poikansa, että ei yksikään, joka Häneen uskoo, hukkuisi, vaan saisi iankaikkisen elämän." Jumalan rakastaminen on elintärkeää ihmiselämälle. Jumala itse on rakkaus, joten kun tulemme enemmän Hänen kaltaiseksi rakkauden kautta, meistä tulee yhä rakastavampia. Me emme rakasta toisia eri tavalla kuin rakastamme Jumalaa. Me rakastamme toisia aivan samalla tavalla kuin rakastamme Jumalaa. Jumalan rakkaus täyttää meidät ja muuttaa meidät rakkauden voimaksi maailmassa, jotta meillä on voima rakastaa lähimmäistämme niin kuin rakastamme itseämme (kuten Jumala rakastaa meitä).

Kaikki tämä tarkoittaa sitä, että rakastamme toisia Jumalalle annettavan sielumme suunnan mukaisesti. Puhuttaessa nuorelle, joka tapaa jonkun, johon hän tuntee vetoa, ensimmäinen kysymys on, voiko tämä henkilö tulla osaksi sitä, mitä Jumala on kutsunut sinut olemaan, kun rakastat Häntä kaikella sielullasi, mielelläsi, sydämelläsi ja voimallasi. Henkilön, jota rakastat, täytyy olla osa sitä tapaa, jolla rakastat Jumalaa.

Henkilön, jota rakastat, täytyy olla osa sitä, miten haluat kokea elämän Jumalassa ja ymmärtää ympärilläsi olevaa maailmaa. Itseäsi jonkun sellaisen henkilön omistukseen antaminen, joka ei usko ja rakasta Jumalaa, vie sinut pois sielusi uskollisuuden vahvuudesta ja vie sinut siihen myrskyyn ja onnettomiin ajatuksiin, jotka ovat osaksi sitä, jota yrität rakastaa. Rakastaminen ei tarkoita sitä, että sinun pitäisi langeta heidän väärään ajatteluunsa, vaan että oikea ajattelusi pitäisi olla korjaava voima heidän elämässään. Tällöin on kuitenkin todennäköistä, että olette enemmän ystäviä kuin rakkauden siteessä. Henkilön, jota rakastat, täytyy jakaa intohimosi elämän asioihin, joista olet intohimoinen. Heidän elämänsä täytyy olla emotionaalisesti hyvin järjestetty. Tietenkin kaikissa ihmissuhteissa on eroja uskossa, ymmärryksessä ja siinä, miten emotionaalisesti reagoida asioihin. Mutta siteesi laatu riippuu siitä, kuinka läheisesti jaat sielun, mielen ja sydämen elämän ja kuinka vahvasti pidät yllä sitä sidettä.

Se vie meidät kehoon. Olemme inkarnoituneita ihmisiä. Keho välittää kaiken, mitä koemme tässä maailmassa. Keho on yhteydessä uskoomme Jumalaan, tapaamme ymmärtää asioita, tunteisiimme. Ei siis ole yllättävää, että keho reagoi siihen, miten rakastamme toisia. Jos kohtaamme jonkun, jota meidän on vaikea rakastaa, vatsamme voi kivistää, päämme voi tykyttää, voimme tuntea, ettemme saa hengitettyä ja sydämemme voi särkeä. Mutta kun kohtaamme jonkun, jota rakastamme, jonkun kanssa, jonka kanssa jaamme paljon oikeanlaista elämän järjestystä, voimme yhtäkkiä tuntea olomme paljon paremmaksi. Ilo, onni, riemu, rakkaus – kaikki nämä ovat parantavia tunteita. Keho on erinomainen anturi, ja se voi kertoa meille paljon, jos vain kuuntelemme sitä. Se on ensimmäinen puolustuslinja väärin suhteiden välttämiseksi.

Tuntuuko toisesta ihmisestä, että olisit joku muu, joku pidempi, vahvempi, kauniimpi tai komeampi, älykkäämpi, rikkaampi, pystyvä tarjoamaan asioita, joita sinulla ei ole? Tunnetko itsesi vähemmän henkilöksi, kun olet sellaisen ihmisen lähellä, jota yrität rakastaa? Tuntuuko, että sinun täytyy ansaita heidän hyväksyntänsä? Ansaita heidän rakkautensa? Tuntuuko, että sinun täytyy todistaa itsesi arvokkaaksi? Tai ajatteletko, että jonkun, joka pitää sinusta, pitäisi todistaa itsensä arvokkaaksi? Tunnetko itsesi paremmaksi henkilönä (me kaikki erottumme kyvyiltämme), vihastuneeksi ja ärtyneeksi, kun henkilö on liikaa ympärilläsi, tai tunteeko sinut sairaaksi, kun ajattelet elämää tuon henkilön kanssa? Kaikki nämä negatiiviset ajatukset ja tunteet varoittavat meitä siitä, että sielu, mieli ja sydän eivät voi vahvistua sitoutumisessa Jumalaan ja järjestettyyn hyvään elämään yrittämällä solmia sidettä tuon henkilön kanssa.

Jos elämäsi paranee ja järjestyy paremmin sen henkilön kanssa, jonka haluat kumppaniksi, ja toisen henkilön elämä on samoin vaikuttanut, silloin siteen muodostuminen on mahdollista. Silloin voidaan muodostaa kokonaisvaltainen side: sielu, mieli, sydän, keho, kaikki täydessä voimassa. Nyt seksi tulee kuvaan.

5. Rakkauden tyypit

Olen esittänyt tässä saarnassa kontekstin, jossa seksi on mahdollista kristitylle. Olen näyttänyt, miten Jumala on määrännyt meidän rakastamaan, jopa käskynä rakastamaan Häntä, ja olen osoittanut, miten rakastamme toisia. Seksuaalinen rakkaus on rakkauden ruumiillinen ilmaus, joka löytää kontekstinsa oikeassa järjestyksessä siitä, miten jaamme elämämme Jumalan edessä rakkaudessa, joka vahvistaa sielua, mieltä ja sydäntä. Keho itsessään on vaikutettu paremmaksi tällöisessä rakkaudessa ja tulee oikeaksi osaksi sitä oikein järjestettyä rakkautta, jonka Jumala on määrännyt.

Raamatussa puhutaan kolmesta rakkauden tyypistä: agape-rakkaus, eros ja phileo. Nämä kreikkalaiset sanat tarkoittavat "rakastamista armotekoina, ei vaadita mitään takaisin", "rakastamista

intohimolla" ja "veljellistä rakkautta ja ystävyyttä". Kaikki kolme rakkauden tyyppiä ovat mukana ihmisen rakkaussiteessä. Meidän rakkaudessamme jotakuta kohtaan on usko, joka kertoo todellisesta tuntemisesta ja ymmärtämisestä, ja sitoutuminen olla avoin rakkaudelle tuota henkilöä kohtaan riippumatta siitä, miten hän ajattelee, tuntee tai toimii ajoittain. Mutta siihen sisältyy myös elämän intohimojen jakaminen ja toistemme rakastaminen. Ja kaiken alla on ystävyys-tunne, ei koskaan halua vahingoittaa toista. Seksuaalisuus on yksinkertaisesti osa rakkauden jakamista kaikissa kolmessa rakkauden tyyppissä. Näin ollen Paavali lukemassamme korinttilaiskirjeessä sanoo, että me kristittyinä olemme liittyneet Herraan ja että ruumiimme kuuluvat hänelle. Siksi meidän on vältettävä seksuaalista moraalitonta käyttäytymistä, sillä meidän liityttyämme väärällä tavalla toisiimme, se on vastoin sitä tapaa, jolla me, rakkaudessa yhdistyneinä, kuulumme Kristukselle. Tässä jälleen näemme, että se, miten rakastamme Jumalaa, on se, miten rakastamme kumppaniamme; ja se, miten rakastamme kumppaniamme elämässä, on se, miten kuulumme Kristukselle ja kunnioitamme Kristusta ruumiillamme.

Voimme nähdä siitä, mitä olen sanonut, että kulttuurimme nykyinen seksuaalinen vapaus, joka on kuvattu lähes jokaisessa televisio-ohjelmassa ja elokuvassa sekä ympärillämme jatkuvasti, on se, mitä Raamattu tarkoittaa seksuaalisella moraalittomuudella. Siihen osallistuminen sitouttaa sinut elämään, joka vie sinua yhä kauemmas Jumalasta. Monet ihmiset vihaavat nyt kristittyjä, kirkkoa, Jumalaa itseään, koska he eivät voi astua uskon elämään ja jatkaa elämistään haluamallaan tavalla, erityisesti seksuaalisella vapaudella, jota he nauttivat pysyessään kirkon ulkopuolella. He ylpeilevät usein olevansa "ajankohtaisia" ajattelussaan ja julistavat, etteivät he ole tekopyhiä esittäessään kristittyjä ja eläessään silti seksuaalisesti moraalitonta elämää. Joten he kävelevät pois Jumalalta, ajatellen olevansa parempia kuin kristityt, joista monet kamppailevat itse seksuaalisesti moraalitonta käyttäytymistä vastaan. Muista kuitenkin, että kamppailu sen kanssa kristittynä on juuri se, mitä Jumala haluaa. Kukaan meistä ei ole täydellinen, ja me kaikki kamppailemme syntien kanssa kaikenlaisten kanssa. Mutta se ei saisi vetää meitä pois rakastamasta Jumalaa parhaamme mukaan ja yrittämästä voittaa synnit Jumalan avulla.

Mietittävää:

1. Miten rakkaus järjestää elämämme oikein?
2. Mikä on väärin seksuaalisessa moraalittomuudessa?

PPT: Christian Relationships by Rev. Dr. Prof. David Jenkins

1. Johdanto
2. Mies ja nainen
3. Rakkaus
4. Toisten rakastaminen
5. Rakkauden tyypit